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ABSTRACT 

    The present study aims of the research is to investigate the level of 

knowledge of physical education teachers with the requirements of total quality 

for managing physical education activities from the point of view of school 
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principals in Nineveh Governorate. The study used the questionnaire as a 

means of collecting data, which involved of five axes: (leadership, strategic 

planning, continuous training and development, information technology and 

attention to the student), The study population contained of principals of 

middle, preparatory and secondary schools for boys in the city of Mosul, the 

center of Nineveh Governorate. The selected data consists of number of the 

research community was (122) managers, and the number of the research 

sample was (78) managers, representing (63.93%) of the research community. 

The current study concluded that the level of knowledge of physical education 

teachers about the overall quality of managing sports activities was at a high 

level, and the researcher recommended working on holding courses for 

physical education teachers that aim to link physical education with modern 

administrative concepts, especially quality management and the foundations of 

its application and use to develop school physical education curricula and 

programs Strengthening the leadership role of physical education teachers, the 

participation in development courses to benefit from information technology, 

and Internet services to serve school sports activity. 
Keywords : sports activities, total quality, physical education teachers leadership, 

Nineveh education, strategic planning 
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 يحىر انتخطُظ الاستزاتُجٍ

لإنجبس الأػًبل ثسهىل وتحذَذ نمبط انضؼف وانمىح وانىصىل انً الاهذاف انًزجىح َسؼً 

 :يذرس انتزثُخ انزَبضُخ إنً 

كجُزح 

 جذا
 يتىسطخ كجُزح

ضؼُفخ  ضؼُفخ

 جذا

تحذَذ الاحتُبجبد والادواد انلاسيخ لجم اػذاد خطخ تنفُذ الانشطخ انزَبضُخ  1

 .انًذرسُخ 
     

      .اشزان الادارح فٍ اػذاد انخطظ انسنىَخ وانفصهُخ لإدارح الانشطخ انزَبضُخ  2

      .انتمىَى انًستًز وانفؼبل نتطىر الأداء انًهبرٌ نهطهجخ 3

يشبركخ أونُبء أيىر انطهجخ فٍ وضغ انخطظ انًنبسجخ نهطهجخ وفمبً نمذراتهى  4

 .ويهبرتهى وفزولهى انفزدَخ
     

      .تخطُظ انؼًم انُىيٍ وفك استزاتُجُخ يحذدح حست الاونىَبد  5

 يحىر انتذرَت وانتطىَز انًستًز

 :ين أجم الارتمبء ثبنًستىي انًهبرٌ وانفنٍ نذَه انزغجخ دائًبً
كجُزح 

 جذا
 يتىسطخ كجُزح

ضؼُفخ  ضؼُفخ

 جذا

      .ثًىاكجخ كم يب هى جذَذ فٍ يجبل انتزثُخ وانتذرَت انزَبضٍ 1

ثبنًشبركخ فٍ انذوراد انتذرَجُخ ودوراد انتحكُى نلأنؼبة انزَبضُخ  2

 .انًختهفخ
     

      ثؼمذ دوراد يخصصخ نهفزق انًذرسُخ انًشبركخ ثبنسجبلبد انزَبضُخ 3

ثبنًشبركخ انًستًزح فٍ تحكُى الانؼبة وانسجبلبد انتٍ َجزَهب لسى الانشطخ  4

 انزَبضُخ انًذرسُخ
     

      .والاثذاع فٍ يجبل انتؼهُى انتذرَت انزَبضٍ ثبلاثتكبر 5

 يحىر تكنىنىجُب انًؼهىيبد

ين أجم تىظُف انتكنىنىجُب انحذَثخ نخذيخ انجزايج انزَبضُخ َمىو يذرس انتزثُخ انزَبضُخ 

 :ثــ

كجُزح 

 جذا
 يتىسطخ كجُزح

ضؼُفخ  ضؼُفخ

 جذا

      .انتذرَجُخ انًتنىػخإػذاد لبػذح ثُبنبد خبصخ ثبلأنشطخ انزَبضُخ وانجزايج  1

      . استخذاو انتكنىنىجُب انحذَثخ فٍ ػًهُبد انتذرَت وانتطىَز انًهبرٌ نهطجهخ 2

استخذاو أنظًخ يتطىرح نتًزَز وتجبدل انًؼهىيبد ثُن انطهجخ وينظًٍ  3

 .الانشطخ انزَبضُخ
     

      .أفضمجًغ انًؼهىيبد انًتؼهمخ ثؼًهُبد انتذرَت ثهذف تحمُك انجبس  4

      .جًغ يؼهىيبد كبفُخ نتىظُفهب فٍ انجحث ػن فزص دػى وتطىَز انجزايج 5

 يحــىر الاهتًبو ثبنطبنت

انطبنت هى يحىر انؼًهُخ انتذرَجُخ وانفئخ انًستهذفخ ين انجزنبيج نذا َمىو يذرس 

 :انتزثُخ انزَبضُخ ثــ

كجُزح 

 جذا
 يتىسطخ كجُزح

ضؼُفخ  ضؼُفخ

 جذا

انجزايج انتٍ تتنبست يغ ايكبنبد انطهجخ وفزولهى انفزدَخ اثنبء انتذرَت إػذاد  1

 .انزَبضٍ
     

      .يشبركخ انطهجخ فٍ ػًهُخ انتخطُظ نهجزايج والأنشطخ انزَبضُخ 2

انتنىع ثبنجزايج والأنشطخ انزَبضُخ نتتنبست يغ كبفخ انًستىَبد والاهتًبيبد  3

 .نهطهجخ انزَبضُُن
     

      . أػذاد كجُزح ين انطهجخ نهًشبركخ فٍ تًبرَن انهُبلخ انجذنُخ استمطبة 4

      .دػى انتطىر انؼمهٍ وانشخصٍ واننفسٍ وانصحٍ نهطهجخ 5

 


